Тема програми:  «Поглиблення  і систематизація  найважливіших відомостей  з орфографії» 
Тема уроку. Складні випадки правопису м’якого знака.
Мета уроку: повторювати складні випадки правопису м’якого знака; формувати правописні вміння; удосконалювати вміння знаходити й виправляти орфографічні помилки у писемному мовленні;прищеплювати бажання вивчати свою історію та звичаї народу ; виховувати повагу до праці хліборобів.
 «Правила вживання м’якого знака». 
Ознайомлення з пам’яткою «Правила роботи на уроці».
Правила роботи на уроці:
1) ми поважаємо права власні й інших;
2) ми не сміємося з чужих помилок;
3) ми маємо право на помилку, бо вчимося;
4) ми цінуємо здобутки інших;
5) ми намагаємося виконати роботу якнайкраще.
Ароматерапія.
     Ви вже, мабуть, відчули, що повітря  кімнати насичене ароматом  лимона. Японські психологи рекомендують насичувати повітря у робочих приміщеннях ароматами квітів і плодів. Установлено, що пахощі лимона  підвищують працездатність, зменшують сонливість, а також кількість помилок під час роботи. Бажаю вам успіхів на уроці.
ІІ. Актуалізація опорних  знань .
Інтелектуальна розминка « Мовний  двобій».
1.	Якими буквами передається на письмі м’якість приголосних звуків?.
2.	Коли   я, ю,є   можуть пом’якшувати попередній приголосний ?
Завдання уроку:
1) розглянути складні випадки правопису м’якого знака ;
2) працювати над формуванням  правописних  вмінь;
3) удосконалювати вміння знаходити й виправляти орфографічні помилки у писемному мовленні.
V. Вивчення нового матеріалу .
1. Повторення ключових питань.
Пояснення вчителя.
В українських словах м'який знак вживається:                                                                                                              Після букв д, т, з, с, ц, л, н, які позначають м'які приголосні:                                                                                 в кінці слова:  мазь, паморозь  , увесь, ґедзь, мовець,  обмаль, сутінь  тощо;                             в середині слів перед буквами, що позначають тверді приголосні:  молотьба, спільний,  Гринько, Федько, Вільно, Луцьк  тощо;                    у дієсловах наказового способу та на -ться: стань,  сядь,  робиться,   коситься тощо.                                                                                                                                 В дієсловах перед суфіксом -ся (-сь):  сядь — всядься.                                                        На позначення м'яких приголосних у середині складу перед о:  дзьоб,  дьоготь,   льон, сьомий, третьокласник, утрьох тощо.                                             У суфіксах -зьк-, -ськ-, -цьк-: запорізький, козацький, київський,  близькість,  людськість, вузько, хвацько, військо, хлопчисько, пасови сько  тощо.                                                                                                                                 У суфіксах -еньк-, -оньк-, -есеньк-, -ісіньк-, -юсіньк-: батенько,  рибонька, старесенький, білісінький, малюсінький тощо.                                          М'який знак зберігається:                                                                                                                       В утворених присвійних прикметниках: Танька — Таньчин, Зінька — Зіньчин, ненька — неньчин;                                                                                                                                              При відмінюванні: призьба — на призьбі, ненька — неньці, вишенька —  вишеньці, але: землянка — землянці, маска — масці.                                                    В словах іншомовного походження м'який знак пишеться після м'яких д, т, з, с, л, н перед ї, йо, а також перед я, ю, є, які читаються як [йа], [йу], [йе]: адьє,конферансьє,  монпансьє, пасьянс, ательє, барельєф, батальйон, мільярд, бутоньєрка, віньєтка, каньйон, В'єнтьян, Готьє, Нью-Йорк, Ньютон, Ньяса,Реньє тощо.                                                                                           М'який знак не пишеться у таких випадках:                      Після б, п, в, м, ф, р, ж, ч, ш, щ: дріб, приголуб, сипте, степ, кров, вісім, верф, ніж, їж, знаєш, бачиш, піч, річ, борщ,  воротар, гіркий, кобзар, перевір, тепер, Харків тощо. Виняток: Горький, трьох.Перед м'якими, пом'якшеними або шиплячими: свято, дзвякнути, сніг,  радість ,  велетенський, промінчик, кінчик,  менший, тонший,  Уманщина.  Винятки: після букви л (їдальня, читальня,  Польща,  сільський тощо) та слова тьмяний, різьбяр,  няньчити, бриньчати,  женьшень, Маньчжурія.
Між подвоєними та подовженими приголосними:  буття, відлюддя,  віддячити, волосся, галуззя, заміжжя, зілля, пасся. 
2.Опрацювання таблиці  « Вживання  м'якого знака»
 Закріплення  вивченого матеріалу 
1. Проблемне завдання  «Розумне перо» (поставити, де потрібно, м’який знак).
     1 Хліб пахне працею. У  н…ому праця не тіл…ки хлібороба, а й шахтаря, металурга, конструктора, хіміка, машинобудівника. 
2. А на столі  хліб пахне сонцем, щедріс…тю, полем. 
3. Вдалині   гуркотів мотор   і линула  весела  піс..ня.
4. І тепле сонеч…ко  пестило  жито, і лагідний вітерец…  повівав, і   завзято працював у полі   молодий   комбайнер.
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